动物营养学报 » 2013, Vol. 25 » Issue (11) :2643-2648 DOI: 10.3969/j.issn.1006-267x.2013.11.017

分子营养 Molecular Nutrition

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

<< Previous Articles | Next Art

> >

shRNA对大鼠心肌细胞牛磺酸转运体的抑制作用

杨群辉, 杨建成, 刘梅, 吴高峰, 冯颖, 胡建民

沈阳农业大学畜牧兽医学院, 沈阳 110866

Inhibitory Effects of shRNA on Taurine Transporter of Rats Cardiac Myoblasts

YANG Qunhui, YANG Jiancheng, LIU Mei, WU Gaofeng, FENG Ying, HU Jianmin

College of Animal Science and Veterinary Medicine, Shenyang Agricultural University, Shenyang 110866, China

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

Download: PDF (1463KB) HTML (1KB) Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 本试验旨在研究短发夹RNA(shRNA)对大鼠心肌细胞牛磺酸转运体(TauT)的抑制作用。根据已克隆的大鼠心肌TauT基因序列设计并构建了3个shRNAs(shRNA1#、shRNA2#、shRNA3#)及1个阴性对照shRNA表达载体,利用脂质体Lipofectamine TM 2000将构建好的重组质粒shRNA1#、shRNA2#、shRNA3#及阴性对照质粒分别转染H9c2细胞,细胞分为对照组(未转染组)、shRNA-Neg组 (阴性对照组)和3个转染组(shRNA1#组、shRNA2#组、shRNA3#组),每组3个重复。应用四唑盐(MTT)法检测H9c2细胞增殖情况,实时荧光定量PCR检测TauT mRNA表达水平。结果表明,与阴性对照组和未转染组比较,shRNA1#质粒仅在转染细胞后的24 h极显著降低了TauT mRNA表达水平(P<0.01),shRNA2#质粒在转染细胞后的24、48、72 h均极显著降低了TauT mRNA表达水平(P<0.01),shRNA3#质粒则是在转染细胞后的72 h极显著降低了TauT mRNA表达水平(P<0.01),shRNA3#质粒则是在转染细胞后的72 h极显著降低了TauT mRNA表达水平(P<0.01);MTT检测结果表明,转染TauT shRNA1#、shRNA2#、shRNA3#入H9c2细胞24、48、72 h后,细胞增殖均未受到显著影响(P>0.05)。上述结果提示,shRNA2#重组质粒能有效抑制TauT基因的表达,且短期内未影响H9c2细胞增殖,为研究TauT基因及揭示牛磺酸在心肌细胞代谢中的作用奠定基础。

关键词: H9c2细胞 RNA干扰 牛磺酸转运体 细胞增殖

Abstract: This experiment was conducted to investigate the inhibitory effects of short hairpin RNA (shRNA) on taurine transporter (TauT) of rats cardiac myoblasts. Three shRNAs expression vectors (shRNA1#, shRNA2# and shRNA3#) and one negative control shRNA expression vector were constructed to be targeted directly at TauT gene. Then the recombinant plasmids shRNA1#, shRNA2#, shRNA3# and shRNA-Neg were transfected into H9c2 cells with liposomes LipofectamineTM 2000, the cells were divided into control group (untransfected group), shRNA-Neg group (negative control group), and three transfected groups (shRNA1# group, shRNA2# group and shRNA3# group), each group contained three replicates. After transfection, TauT mRNA expression level was examined by using real-time quantitative PCR, and the state of cell proliferation was detected by methyl thiazolyl tetrazolium (MTT) assay. The results showed that compared with the negative control group and untransfected group, the shRNA1# plasmid significantly decreased the TauT mRNA expression level at 24 h after transfection (P < 0.01), the shRNA2# plasmid significantly decreased the TauT mRNA expression level at 24, 48 and 72 h after transfection (P<0.01), and the shRNA3# plasmid significantly decreased the TauT mRNA expression level at 72 h after transfection (P<0.01). The MTT detected result showed that the cell proliferation in the transfected cells was not significantly affected by shRNAs plasmid compared with untransfected cells and negative control cells at 24, 48, 72 h (P>0.05). The present study indicates that the shRNA2# recombinant plasmid can effectively inhibit the expression of TauT gene and does not affect the proliferation of H9c2 cells at 72 h after transfection, which will be of benefit to the further study on the functions of TauT and taurine in cardiocytes metabolism.

Keywords: H9c2 cell, RNAi, TauT, cell proliferation

收稿日期: 2013-05-13;

通讯作者 胡建民,教授,博士生导师,E-mail:hujianmin59@163.com Email: hujianmin59@163.com

引用本文:

Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- **▶** RSS

作者相关文章

- ▶ 杨群辉
- ▶杨建成
- 刘梅
- ▶ 吴高峰
- ▶ 冯颖
- ▶胡建民

杨群辉, 杨建成, 刘梅等 . shRNA对大鼠心肌细胞牛磺酸转运体的抑制作用[J]. 动物营养学报, 2013, V25(11): 2643-2648

YANG Qunhui, YANG Jiancheng, LIU Mei etc. Inhibitory Effects of shRNA on Taurine Transporter of Rats Cardiac Myoblasts[J]. Chinese Journa Animal Nutrition, 2013,V25(11): 2643-2648.

链接本文:

http://118.145.16.228/Jweb_dwyy/CN/10.3969/j.issn.1006-267x.2013.11.017 或 http://118.145.16.228/Jweb_dwyy/CN/Y2013/V25/I11/2643

- [1] YAMORI Y,NARA Y,IKEDA K,et al.Is taurine a preventive nutritional factor of cardiovascular diseases or just a biological marker of nutrition [J]. Advances in Experimental Medicine and Biology, 1996, 403: 623-629.
- [2] ITO T,OISHI S,TAKAI M,et al.Cardiac and skeletal muscle abnormality in taurine transporter-knockout mice[J].Journal of Biomedical Science,2010,17(Suppl.1):S20.
- [3] XU Y J,ARNEJA A S,TAPPIA P S,et al. The potential health benefits of taurine in cardiovascular disease[J]. Experimental and Clinical Cardiology, 2008, 13(2): 57-65.
- [4] HUXTABLE R J.Physiological actions of taurine[J].Physiological Reviews,1992,72(1):101-163.
- [5] SHI Y R,BU D F,QI Y F,et al. Dysfunction of myocardial taurine transport and effect of taurine supplement in rats with isoproterenol-induce myocardial injury[J]. Acta Pharmacological Sinica, 2002, 23(10): 910-918.
- [6] HELLER-STILB B, VAN ROEYEN C, RASCHER K, et al. Disruption of the taurine transporter gene (taut) leads to retinal degeneration in mice[J] Journal of the Federation of American Societies for Experimental Biology, 2002, 16(2): 231-233.
- [7] WARSKULAT U,FLÖGEL U,JACOBY C,et al. Taurine transporter knockout depletes muscle taurine levels and results in severe skeletal muscle impairment but leaves cardiac function uncompromised[J]. The Journal of the Federation of American Societies for Experimental Biology, 20((3):577-579.
- 黎德兵, 李超, 张龚炜, 彭西, 周定刚, 李学伟.饲料中维生素 D3添加水平对黄鳝外周免疫相关组织细胞增殖和凋亡的影响 [J]. 动物营养学报, 2013,25([2]
- [3] 张小龙,邓欢,陈澄,张素云,唐志如.牛磺酸转运体的调节机制及其在动物营养研究中的意义[J]. 动物营养学报, 2013,25(10): 2222-2230
- [4] 田青, 季昀, 庞学燕, 王洪荣.胰岛素对奶牛乳腺上皮细胞生长及K-酪蛋白和胰岛素受体基因表达的影响[J]. 动物营养学报, 2013,25(1): 77-87